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Zápis ze schůze Výboru pro regiony 
Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 

 
Svaz českých a moravských výrobních družstev – 25. března 2011 

 
 

Přítomni / Omluveni: viz prezenční listina (Příloha č. 1 k zápisu). 

Schůzi Výboru pro regiony Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (dále jen 
„Výbor“) řídil jeho předseda Ing. R. Haken. 

 
Program schůze 
 

1) Zahájení, úvod 

2) Prezentace Svazu českých a moravských výrobních družstev 

3) Aktuální informace z Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 

4) Informace k dohodám o partnerství mezi krajskými samosprávami a neziskovým 
sektorem a k jejich naplňování (příprava prezentace pro Radu vlády pro nestátní 
neziskové organizace o výstupech roční aktivity a zhodnocení stavu ze strany nestátních 
neziskových organizací i samospráv) 

5) Získávání informací o poskytování dotací pro nestátní neziskové organizace 
z krajských rozpočtů – návrh jednotné metodiky, diskuse 

6) Návrh podpory sociálního podnikání pro rok 2012 v Hlavních oblastech státní 
dotační politiky vůči nestátním neziskovým organizacím 

7) Harmonogram, koncepce činnosti a změny v organizaci Výboru pro regiony pro rok 
2011 

8) Prezentace Místní akční skupiny Posázaví 

9) Různé 

Ad 1) Zahájení, úvod 

Ing. R. Haken zahájil schůzi Výboru, přivítal přítomné a poděkoval zástupcům Svazu 
českých a moravských výrobních družstev za umožnění konání schůze v jejich prostorách. 

Ad 2) Prezentace Svazu českých a moravských výrobních družstev 

Poslání a činnost Svazu českých a moravských výrobních družstev představila 
přítomným Ing. L. Brančíková z Odboru výrobních družstev invalidů (viz Příloha č. 2). 
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Ad 3) Aktuální informace z Rady vlády pro nestátní neziskové organizace 

Ing. M. Vyšín uvedl, že dne 16. února 2011 byla vládou jmenována zmocněnkyně 
vlády pro lidská práva Mgr. M. Šimůnková. Je zároveň i vrchní ředitelkou Sekce pro lidská 
práva Úřadu vlády České republiky. Její jmenování však zatím nijak neřeší situaci kolem 
Rady vlády pro nestátní neziskové organizace (dále jen „RVNNO“). Zmocněnec vlády pro 
lidská práva není ze své funkce ani členem RVNNO. V současné době se tedy řeší, kdo bude 
oficiálně předsedou RVNNO (i ostatních poradních orgánů vlády) a jak bude do této struktury 
zakomponována zmocněnkyně vlády pro lidská práva. Až bude rozhodnuto, kdo bude 
poradním orgánům vlády předsedat, proběhnou oficiální jmenování předsedů a místopředsedů 
vládou. Poté s největší pravděpodobností dojde k revizím statutů poradních orgánů vlády. 
Celá situace trvá tak dlouho i z toho důvodu, že se řeší všechny příslušné poradní orgány 
vlády najednou, kterých je v případě Sekce pro lidská práva Úřadu vlády České republiky 
celkem šest. Teprve až bude jmenován nový předseda RVNNO, budou moci být konečně 
dořešeny všechny organizačně technické záležitosti, tj. jmenování nových členů RVNNO, 
jmenování nových členů výborů, tedy i tohoto Výboru, změna názvu Výboru na Výbor pro 
regiony a partnerství atd. Změna názvu však proběhne až později, protože vyžaduje změnu 
Statutu. 

Ing. M. Vyšín dále podal informaci o materiálech, které sekretariát RVNNO od 
poslední schůze Výboru předložil vládě, a o materiálech, na kterých sekretariát RVNNO 
v současné době pracuje. 

Ing. R. Haken dodal, že byla zpracována analýza podnikání občanských sdružení, 
kterou vypracovala JUDr. L. Deverová a kterou má sekretariát RVNNO k dispozici. Kriticky 
se vyjádřil o zapojení nestátních neziskových organizací (dále jen „NNO“) do přípravy na 
nové programovací období Evropské unie a prezentoval čtyři možné scénáře, jak mohou NNO 
na tuto situaci reagovat. Jednou z těchto možností je i úplné odstoupení neziskového sektoru 
z celého procesu, o kterém by byla informována Evropská komise. 

Ad 3) Informace k dohodám o partnerství mezi krajskými samosprávami a neziskovým 
sektorem a k jejich naplňování 

Ing. R. Haken uvedl, že na minulém zasedání RVNNO, kterého se nemohl zúčastnit, 
přednesl v jeho zastoupení Bc. L. Krajdl návrh usnesení, které vyplynulo z poslední schůze 
Výboru: „RVNNO pověřuje předsedu Výboru pro regiony propagací a jednáním o možnosti 
uzavírání partnerských dohod nestátních neziskových organizací po vzoru krajských se 
samosprávami na místní úrovni.“. O tomto usnesení nakonec RVNNO ani nehlasovala, 
protože neměla k dispozici dostatek informací o tom, jak dohody na krajské úrovni skutečně 
fungují a proč v některých krajích uzavřeny nejsou. Ing. R. Haken byl RVNNO pověřen, aby 
pro její příští zasedání dne 16. května 2011 zpracoval prezentaci na toto téma. 

Ing. R. Haken požádal přítomné o aktuální informace o naplňování dohod 
o partnerství. 

D. Černý uvedl, že Ústecký kraj byl jeden z prvních, kde byla dohoda uzavřena. 
Nejprve bylo vydáno společné prohlášení kraje a Asociace neziskových organizací Ústeckého 
kraje, potom se konala krajská konference NNO. Dále se mělo konat sedm oborových 
kulatých stolů. K tomu však nedošlo z důvodu špatné ekonomické situace kraje, způsobené 
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hospodářskou krizí, nedostatkem prostředků z rozpočtového určení daní a hlavně povodněmi. 
NNO proto nechtěly na kraj příliš tlačit, neboť ten se k nim vždy choval velkoryse. Kulaté 
stoly by se měly konat v květnu nebo červnu 2011. Spolupráci s krajem označil D. Černý za 
velmi dobrou. 

L. Kubový konstatoval, že v Plzeňském kraji je situace poněkud odlišná. Smlouvu 
podepsala tehdejší hejtmanka a dalších pět NNO. Koncem roku 2010 se konalo setkání 
a vyhodnocení této smlouvy. Ozvaly se další NNO se zájmem o podpis smlouvy. L. Kubový 
označil fungování smlouvy v Plzeňském kraji za fiasko a uvedl, že již před podpisem smlouvy 
před tímto modelem (tj. podpis smlouvy mezi krajem a několika vybranými NNO) varoval. 

Ing. T. Škaryd uvedl, že v kraji Vysočina již vyhodnocení smlouvy proběhlo. Dohoda 
je naplňována téměř ve všech bodech. Probíhají semináře, školení atd. Podle Ing. T. Škaryda 
to NNO vnímají velmi dobře. Kraj uzavřel dohodu s KOUS Vysočina, o.s., kterému poskytuje 
ročně 300.000 Kč na provoz a dalších 100.000 Kč., které KOUS Vysočina, o.s. přerozděluje 
jiným NNO dle svého uvážení. Mgr. M. Havlík k tomu dodal, že nelze uzavírat smlouvu 
s většinou NNO, protože valná část z nich není fungujících. Některé NNO ani nemají zájem. 

Ing. D: Žárský konstatoval, že informace o naplňování smluv by měly být podány 
písemně, ve stejné struktuře. Výstup z nich by pak měl být schválen per rollam. 

PhDr. K. Schwarz uvedl, že v Praze a ve Středočeském kraji je problém – neexistují 
zde krajské sítě. Jiným problémem jsou krajské asociace, které vznikly teprve nedávno, např. 
v Moravskoslezském kraji. Je nutné vést dialog se všemi relevantními partnery, tedy i s těmi, 
kteří do asociací vstupovat nechtějí. 

Ing. J. Němec informoval, že radní za Středočeský kraj se nikdy schůze Výboru 
nezúčastnila – údajně proto, že nebyla nikdy pozvána. Pražský magistrát čeká na rozhodnutí 
Ústavního soudu o regulérnosti voleb v hlavním městě. Se zastoupením magistrátu ve Výboru 
by však prý neměl být problém. Horší situace je na straně NNO – mnoho NNO se považuje za 
zastřešující organizaci. 

Ing. P. Šotola konstatoval, že v Pardubickém kraji byla dohoda s jedním partnerem 
(KONEP) uzavřena v listopadu 2010, ale jednalo se de facto jen o završení dlouhodobé 
spolupráce. Pro rok 2011 se chystá celoroční projekt v rámci Evropského roku dobrovolných 
činností na podporu aktivního občanství v České republice 2011: prezentace neziskového 
sektoru veřejnosti, provázanost neziskového s podnikatelského sektoru atd. 

Ing. R. Haken požádal přítomné, aby do konce dubna všichni zaslali sekretariátu 
RVNNO hodnocení partnerství NNO s krajem, a to jak z pohledu kraje, tak NNO. Strukturu 
informace zpracuje Ing. R. Haken a sekretariát RVNNO jí rozešle členům Výboru. Podle 
Ing. D. Žárského musí informace obsahovat i přínos takového partnerství. Ing. R. Haken 
uvedl, že nedílnou součástí materiálu budou i informace o tom, proč v některých krajích 
dosud smlouva uzavřena nebyla. Pokud někdo podklady pro hodnocení partnerství nedodá, 
bude zvažováno jeho nahrazení ve Výboru někým jiným. Ing. R. Haken dále navrhl uspořádat 
v druhé polovině roku konferenci o partnerství. Co se týče návrhu usnesení pro RVNNO (viz 
výše), Ing. R. Haken ho pro příští zasedání RVNNO dne 16. května 2011 přeformuluje. 
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Ad 5) Získávání informací o poskytování dotací pro nestátní neziskové organizace 
z krajských rozpočtů – návrh jednotné metodiky, diskuse 

Ing. R. Haken informoval, že tento úkol vzešel z minulého zasedání RVNNO. Bylo by 
vhodné, kdyby i kraje měly jako stát podobné metodiky pro poskytování dotací. Členka 
RVNNO Mgr. S. Škarabelová, Ph.D. prý takovou metodiku má k dispozici. Sekretariát 
RVNNO jí rozešle členům Výboru. 

Doc. Ing. M. Dohnalová, CSc. upozornila, že i v letošním roce se bude zpracovávat 
Rozbor financování NNO z veřejných rozpočtů za uplynulý rok, jehož součástí je i analýza 
krajských dotací. Podle doc. Ing. M. Dohnalové, CSc. by možné bylo efektivnější spíše 
doplnit metodiku pro zpracování tohoto materiálu. 

Ad 6) Návrh podpory sociálního podnikání pro rok 2012 v Hlavních oblastech státní 
dotační politiky vůči nestátním neziskovým organizacím 

Doc. Ing. M. Dohnalová, CSc. informovala, že na minulém zasedání RVNNO vznesla 
podnět, zda by stát nemohl podporovat o ty NNO, které se zabývají sociální ekonomikou. 
Navrhla oblasti, kterých by se to mělo týkat (viz usnesení Výboru). Příjemci takové podpory 
by měla být občanská sdružení, obecně prospěšné společnosti, církevní právnické osoby 
a družstva. Sociální ekonomiku by měla podporovat tato ministerstva: Ministerstvo dopravy, 
Ministerstvo kultury, Ministerstvo práce a sociálních věcí, Ministerstvo pro místní rozvoj, 
Ministerstvo průmyslu a obchodu, Ministerstvo spravedlnosti, Ministerstvo školství, mládeže 
a tělovýchovy, Ministerstvo vnitra, Ministerstvo zahraničních věcí, Ministerstvo 
zdravotnictví, Ministerstvo zemědělství, Ministerstvo životního prostředí a Úřad vlády České 
republiky. 

PhDr. P. Francová uvedla, že v krajích probíhají kulaté stoly – panelové diskuse 
o tom, co je to sociální ekonomika. Dosud se konalo šest kulatých stolů. 

Usnesení: 

• Výbor pro regiony doporučil rozšířit hlavní oblasti státní dotační politiky všech 
resortů vůči NNO o téma sociálního podnikání, zejména o: 

1) Zahájení ekonomických aktivit, které budou dlouhodobým zdrojem vlastních 
příjmů 

2) Vytvoření pracovních míst pro osoby ze znevýhodněných sociálních skupin 

3) Zahájení ekonomických aktivit s využitím místních materiálních i lidských 
zdrojů 

4) Vzdělávání zaměřené na ekonomické aktivity NNO 

• Výbor pro regiony podpořil zachování stávající alokace, případně posílení výzev č. 1 
Integrovaného operačního programu a č. 30 Operačního programu Lidské zdroje 
a zaměstnanost a jejich úpravu tak, aby se rozšířil okruh cílových skupin a žadatelů 
za účelem podpory čerpání a vzniku nových sociálních podniků. 
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Ing. I. Voleš upozornil, že bod č. 1 usnesení je nutné jasně specifikovat. Mohlo by se 
jednat o ohrožení hospodářské soutěže. 

Ad 7) Harmonogram, koncepce činnosti a změny v organizaci Výboru pro regiony pro 
rok 2011 

Ing. R. Haken uvedl, že v rámci tohoto bodu by se měli členové Výboru dohodnout, 
jak často se scházet, kdy (dosud to byly vždy pátky) a jaké kraje navštívit. 

Ing. B. Fuksa nabídl, že příští schůze Výboru by se mohla konat ve Zlínském kraji. 

Ing. R. Haken dále shrnul situaci ohledně členů Výboru. Každý člen Výboru by měl 
mít svého náhradníka. V současné době ve Výboru chybí, popř. se dlouhodobě nezúčastňují 
jeho schůzí, tito zástupci: Středočeský kraj (samospráva), Praha (samospráva i NNO), 
Jihočeský (samospráva i NNO), Olomoucký (samospráva), Královéhradecký (samospráva). 

Příští schůze Výboru se bude konat ve Zlínském kraji. Na jejím programu bude 
především koncepce práce Výboru. 

Ad 8) Prezentace Místní akční skupiny Posázaví 

Činnost Místní akční skupiny Posázáví prezentovala M. Škvorová z Posázaví, o.p.s. 
(viz Příloha č. 3). 

Ad 9) Různé 

L. Kubový upozornil přítomné, že rok 2011 je Evropským rokem dobrovolných 
činností na podporu aktivního občanství v České republice 2011. Přislíbil k tomu zaslat 
podklady (viz Příloha č. 4). Bc. L. Krajdl doporučil sledovat webové stránky 
www.dobrovolnik.cz. 

PhDr. K. Schwarz informoval o projektu Asociace NNO v České republice s názvem 
„Regionální partnerství a spolupráce NNO v oblasti cestovního ruchu“. 

 
 
                Ing. Roman Haken, v.r. 
           předseda Výboru 
 
 
Zpracoval: Ing. Martin Vyšín 

Sekretariát RVNNO 
 


